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”Det talte ord gælder” 

Den 17. januar 2025 

Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 27. januar 2025 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.  

Svar 

Jeg vil forelægge dagsordenen for rådsmødet om 

landbrug og fiskeri den 27. januar 2025 i Bruxelles. 

Der er i alt fem punkter, som alle forelægges til 

orientering.  

 

Punkt 1 er en præsentation af formandskabets 

arbejdsprogram. Her vil jeg henvise til samlenotatet. 

 

Punkt 2 handler om handel og landbrug. Der er tale 

om en tilbagevendende drøftelse i Rådet.  

 

Offentligt
MOF Alm.del - Bilag 247
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Drøftelserne forventes blandt andet at handle om 

samhandlen med Ukraine, hvor en række 

medlemslande ønsker mindre markedsadgang. Det 

synes jeg er den forkerte vej at gå. Der må ikke være 

tvivl om EU’s støtte til Ukraine.  

 

Et andet emne er Kinas antidumping-undersøgelse af 

europæisk svinekød og antisubsidie-undersøgelse af 

europæiske mejeriprodukter. Fra dansk side håber 

vi, at en konstruktiv dialog med Kina kan bidrage til 

en forhandlet løsning.  

 

Der vil også være fokus på EU-Mercosur. Aftalen er 

et stort gennembrud efter mange års forhandlinger. 

For en lille, åben økonomi som den danske er det 

vigtigt med adgang til de globale markeder.  
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Grundlæggende er vi i en situation, hvor der er 

mange geopolitiske udfordringer. Det er netop også 

med til at understrege vigtigheden af både den fælles 

handelspolitik og det indre marked.   

 

Punkt 3 omhandler præstationsrapportering, grøn 

arkitektur og forenkling i den fælles landbrugspolitik. 

 

Mange medlemslande, herunder også Danmark, har 

oplevet rapporteringsprocessen som tung og 

bureaukratisk. Kommissionen tog i efteråret 2024 

skridt i den rigtige retning for at lette processen, men 

der er forsat behov for at se på yderligere tiltag. 

 

Grundlæggende er idéen med de strategiske planer 

og en mere resultatbaseret tilgang god, men vi 

risikerer, at mange medlemslande vil være imod, hvis 

processen er for tung.   
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Formandskabet forventes ligeledes at lægge op til en 

drøftelse af muligheder for generel forenkling af den 

fælles landbrugspolitik, herunder også den grønne 

arkitektur.  

 

Forenkling er der behov for at have et konstant fokus 

på. Det er vigtigt, at ordningerne er enkle og 

velfungerende, så de reelt understøtter den grønne 

omlægning. Forenkling skal ikke ske på bekostning af 

vores ambitioner på miljø og klima.  

 

Punkt 4 vedrører forslag om samarbejde ved 

grænseoverskridende urimelig handelspraksis.  

Forslaget har generelt været efterspurgt af 

medlemslandene.  

 

Forslaget har til formål at etablere rammerne for 

samarbejde mellem myndigheder for bedre at 

håndhæve og sanktionere urimelig handelspraksis på 

tværs af medlemslandene.  
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Fra dansk side hilses forslaget velkomment. Det er 

dog vigtigt, at Kommissionen kommer med en 

konsekvensanalyse af forslaget. Derudover vil vi have 

fokus på de administrative byrder, som forslaget kan 

medføre.  

 

Punkt 5 omhandler om en ændring af den fælles 

markedsordning for landbrugsvarer. Med forslaget 

lægger Kommissionen blandt andet op til et 

obligatorisk krav om brug af skriftlige kontrakter ved 

salg og levering af landbrugsprodukter.  

 

Endvidere foreslås der krav til indholdet af disse 

kontrakter. Blandt andet et krav til prissætning af 

landbrugsprodukterne.  

 

Forslaget indeholder desuden styrkede incitamenter 

til, at landmændene indgår i samarbejde i såkaldte 

producentorganisationer.  
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Forslaget vil endvidere specificere brugen af frivillige 

udtryk som ’fair’, ’retfærdig’ samt ’kort 

forsyningskæde’ på landbrugsprodukter.  

  

Danmark vil lægge stor vægt på, at de administrative 

byrder begrænses, og at Kommissionen tilvejebringer 

en konsekvensanalyse af forslaget med fokus på de 

administrative byrder.  

 

Derudover er det vigtigt, at producenter, som leverer 

til deres andelsvirksomhed, undtages fra krav om 

anvendelse af skriftlig kontrakt. I dansk optik er de 

eksisterende regler om anvendelse af skriftlige 

kontrakter tilstrækkelige.   

 

---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg ikke nævne nogle sager.  


